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– Alapvetõen változott meg az élet a Soproni Egyetemen a
tavaly õszi modellváltás kezdete óta. A kuratórium elnöke-
ként, miként foglalná össze tennivalóikat? 

– Az alapítvány fõ tevékenysége az intézmény fenntartá-
sa és vagyonának kezelése. Ez magában foglalja az olyan
modern felsõoktatási, köznevelési tevékenység elõsegítését,
ami nemzetközileg is versenyképes egyetemi képzést tud
biztosítani a hallgatók számára. Felada-
tunk az oktatási és ösztöndíjfeltételek
elõteremtése, a mûködési, fejlesztési és
finanszírozási szükségletek biztosítása
rövid, közép- és hosszú távú megálla-
podások révén, mert ezek alapozzák
meg a világszínvonalú képzést, kuta-
tást. 

Eddig az agráregyetemek más egyete-
mekhez képest alulfinanszírozottak vol-
tak, egy fõre vetítve mintegy 30 száza-
lékkal kevesebb forrásból gazdálkodtak, miközben a
gyakorlati képzés miatt az oktatási folyamat drágább. Re-
ményeim szerint a jövõben ez változni fog, az egyetem az
alapítvány mûködése nyomán is többletforrásokhoz jut
majd, így hosszú távon is biztosítható lesz a stabil, kiegyen-
súlyozott gazdálkodás. Ez az alapfeltétele annak, hogy a
hallgatók a 21. század kihívásai közepette is versenyképes
tudást szerezzenek egyetemi éveik alatt, illetve elsajátítsák
azt a szemléletet, aminek a középpontjában a természeti ér-
tékek fenntartható használata áll. 

– Az új struktúrában milyen a munkamegosztás az egye-
tem vezetésében? 

– Mindenrõl apró részletekre kiterjedõ jogszabály rendel-
kezik. Az alapítvány kuratóriuma hoz döntést a stratégiai
kérdésekkel, vagyongazdálkodással, hosszú távú szerzõdé-
sekkel és a költségvetés elfogadásával kapcsolatban. 

A rektor az intézmény operatív vezetõje, neki a minden-
napi mûködés színterén van döntési jogköre. 

A felsõoktatási törvény hatálya az egyetemre továbbra is
kiterjed, ezért a szenátus jelentõsége továbbra is megma-
rad, elsõsorban az akadémiai kérdésekben. Véleményez, ja-
vaslatokat tesz, amit a kuratórium megtárgyal. Az egyetem
maximálisan számíthat a kuratórium tagjainak széles körû
szakmai ismereteire, üzleti és vezetõi tapasztalatára.

– Mit érzékelnek mindebbõl a hallgatók? 
– Az alapítványi mûködés a gyakorlatban, a mindennapok-

ban gazdasági szempontból nem akkora váltás, mint azt sokan

feltételezik. Az állam ugyanis nem vonult ki az egyetem finan-
szírozásából. Egy hosszú távú finanszírozási szerzõdés kereté-
ben továbbra is támogatja az egyetemet. Így tehát az alapítvá-
nyi mûködtetéssel is ugyanannyi államilag finanszírozott hely
van, mint korábban, és a hallgatók ugyanúgy részesülhetnek
ösztöndíjakban, mint azelõtt. A képzésekbõl sem lett kevesebb. 

Ezenkívül a kuratórium elvárja a teljesítmény alapú java-
dalmazás kialakítását, amit a költségvetési forrásokon túl a
kuratórium részére államilag biztosított vagyon hozamaiból,
saját megtakarításokból, bevételekbõl kell finanszírozni. 

Olyan képzési struktúrát és színvonalat kell kialakítani,
amivel elégedettek a hallgatók és az õket foglalkoztató vál-
lalkozások is. 

Az oktatás színvonalának pedig biztosítania kell, hogy az
egyetem visszanyerje korábbi presztízsét a magyar felsõok-
tatásban és gazdaságban. Sokkal fontosabb tehát az a szem-
léletbeli változás, amit az alapítványi mûködés üzen: igazi

teljesítmény alapján az intézmény és a
hallgatók elõtt is új lehetõségek nyílnak.

– Milyen elõnyökkel jár az átala-
kulás? 

– Az átalakulás jelentõs fejlesztések-
kel, beruházásokkal jár együtt, amely
biztosítja, hogy az európai szinten is
korszerû campus megteremtse a szín-
vonalas munka fizikai és technikai fel-
tételeit mind az oktatók, mind a hallga-
tók számára. 

Az eddigieknél sokkal szorosabb kapcsolat kiépítésére tö-
rekszünk az egyetemrõl kikerülõ hallgatókat foglalkoztató
vállalkozásokkal, és bízom benne, hogy az elméleti és a meg-
újuló gyakorlati oktatás szakmailag és értékrendileg is job-
ban felkészült szakembereket bocsát a piac rendelkezésére. 

Nagyon fontos változás, hogy a Tanulmányi Erdõgazda-
ság részvényei az egyetemet fenntartó Alapítvány tulajdoná-
ba kerültek. Ez a biztosítéka, hogy a gyakorlati oktatásra
megfelelõ mennyiségben és minõségben kerüljön sor úgy
az erdõmérnöki, mint a Simonyi Károly karon. 

Fontos fejlemény, hogy az Erdészeti Tudományos Intézet
az egyetem tulajdonába került. A lehetõ leggyorsabban meg
kell teremteni az oktatás és kutatás integrációját. Ez bizto-
sítja, hogy az egyetem is részt vegyen olyan kérdések meg-
válaszolásában, mint például a globális felmelegedés vagy a
vízkészletek változásának hatása az erdõgazdálkodásra.

Célkeresztben a kutatás, a fejlesztés 
és az innováció

Interjú dr. Csányi Sándorral, a Soproni Egyetemért Alapítvány kuratóriumának elnökével
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Fenntartható, emberközpontú és teljesítményorientált
intézmény kialakítása volt a cél, amikor a Soproni Egye-
temen teljes modellváltás vette kezdetét 2020. augusz-
tus elsején. A folyamat részeként az egyetem fenntartó-
ja a Soproni Egyetemért Alapítvány lett. Kuratóriumának
elnöke dr. Csányi Sándor közgazdász, az OTP Bank Nyrt.
elnök-vezérigazgatója, akit az erdészek számára kiemelt
fontosságú intézmény elõtt álló feladatokról kérdeztünk.

A Soproni Egyetemért Alapítvány
A kuratóriumi elnöke:
• Dr. Csányi Sándor, az OTP Bank Nyrt. elnök-vezérigazgatója.
A kuratórium tagjai: 
• Dr. Balog Ádám, a Solus Capital Igazgatóságának elnöke, az

Opus Global Nyrt. Igazgatóságának alelnöke, 
• Csóka Péter, a FAO Erdészeti Bizottságának titkára, 
• Ugró Sándor, a Kiskunsági Nemzeti Park igazgatója és
• Zambó Péter, erdõkért és földügyekért felelõs államtitkár.
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Kutatás-, fejlesztés- és innovációorientált, magas szakmai
színvonalú egyetem kialakítása a célunk, melyben fenntart-
ható, takarékos, zöld szemléletmódra alapozó és jó színvo-
nalú infrastrukturális háttér biztosítja az oktatók, kutatók,
dolgozók és a hallgatók munkájához szükséges feltételeket.

A „Fokozatváltás a felsõoktatásban” szakpolitikai straté-
gia célként határozta meg egyebek között a felsõoktatási in-
tézményrendszer hatékonyságának, rugalmasságának növe-
lését, a piacorientált mûködést, az önálló bevételtermelõ
képesség erõsítését, a felsõoktatás és a piaci szereplõk kö-
zötti tudástranszfer biztosítását, az innovatív magyar felsõ-
oktatás megteremtését. Munkánkat valamennyien – függet-
lenül attól, hogy az egyetem vezetésében milyen feladatokat
látunk el – ennek a célnak az elérése, azaz a hallgatók ér-
dekében végezzük.

– Kérem, végül engedjen meg egy személyes kérdést. Meg-
lévõ elfoglaltságai mellett miért vállalta el ezt a tisztséget?

– Sokan alábecsülik az agrárium szerepét, pedig a szóban
forgó terület kiemelt jelentõségû nemzetgazdasági ágazat. Az
agrárium súlya ugyanis meghaladja a magyar GDP 10 száza-
lékát a hozzá kapcsolódó iparágakkal együtt, vagyis nagy je-

lentõségû nemzetgazdasági szektorról van szó. Emellett az
agrárium az egyik leginnovatívabb terület, tele kihívásokkal.
Ezért itt speciális ismeretekkel felvértezett, korszerû szemlé-
lettel bíró szakemberekre van szükség a jövõben. 

Az agráriumon belül is rendkívüli jelentõséggel bír a kor-
szerû erdõgazdálkodás, a természetvédelem és vadgazdál-
kodás fejlesztése hazánkban. Az elsõdleges és másodlagos
fafeldolgozás fejlesztése is a kiemelt célok között szerepel. 

A közgazdaság-tudományi karon pedig olyan hallgatók
képzését tartjuk fontosnak, akik az alapvetõ makrogazdasá-
gi ismeretek, a vállalati gazdálkodás, a számviteli és pénz-
ügyi ismeretek megszerzése mellett elemzési képességgel is
magas szinten rendelkeznek majd. 

Ezen kompetenciák segítségével a Soproni Egyetem dip-
lomásai ágazatoktól függetlenül, azonnal hasznosítható tu-
dással helyezkedhetnek el a vállalatok gazdasági területein. 

A Soproni Egyetem az ország egyik legpatinásabb egye-
teme, jelenleg történelmi megújulási lehetõségek elé néz.
Részese szeretnék lenni.

– Köszönöm az interjút!
Czellér Erika, Lomniczi Gergely

A Soproni Egyetem 2020-ban indult modellváltásának kö-
vetkezõ lépéseként az Erdészeti Tudományos Intézet 2021.
február 1-jétõl kivált a megszûnõ Nemzeti Agrárkutatási
és Innovációs Központból, és a Soproni Egyetemhez csat-
lakozott. Az átalakulás célja a fenntarthatóságot elõtérbe
helyezõ zöld egyetem keretein belül az egységes oktató-
kutató bázis létrehozása.

A nemzetközi szinten is elismert kutatásokat folytató Erdé-
szeti Tudományos Intézet (ERTI) önálló kari státuszú inté-
zetként csatlakozott a természeti erõforrások kezelését ki-
emelt szinten oktató egyetemhez. 

A Tanulmányi Erdõgazdaság januári és az Erdészeti Tu-
dományos Intézet februári integrációjával létrejött az az in-
tézményi rendszer, amely kutatási és gyakorlati oldalról
egyaránt támogatja az egyetem négy
karán folyó képzéseket. A klímaválto-
zással kapcsolatos megoldások kidol-
gozása és a fenntartható gazdálkodás
területén így olyan szellemi és gyakor-
lati tõkével gazdagodott az egyetem,
amely különleges lehetõséget kínál az
ide jelentkezõ hallgatóknak. A célunk
nem kisebb, mint egy nemzetközi szin-
ten is meghatározó zöld egyetem kiala-
kítása – mondta prof. dr. Fábián Attila,
a Soproni Egyetem januárban kineve-
zett rektora.

A 125 éves kutatási örökséggel ren-
delkezõ Erdészeti Tudományos Intézet
mind a 100 munkatársa, kutatók és ku-
tatásban dolgozó szakemberek az egye-
tem keretein belül folytatják pályafutá-
sukat. 

Az integráció eredményeként öt kutatóállomással – Sárvár,
Budapest, Mátrafüred, Püspökladány és Sopron – valamint
három arborétummal – Sárvár, Kámon (Szombathely) és Püs-
pökladány – bõvül a megújuló felsõoktatási intézmény.

A februárban induló közös munka kiemelt célja, hogy a
21. századi kutatási eredményeket közvetlenül a felsõokta-
tás szolgálatába állítsuk, miközben folytatjuk innovatív és
gyakorlatorientált kutatási tevékenységünket. Kutatóink a
most induló tavaszi félévben rögtön bekapcsolódnak a dok-
tori képzésbe, ahol például természeti erõforrás-gazdálko-
dási ismereteket oktatnak majd a közgazdasági irányultságú
doktori programban. 

Emellett mintegy 200 tartamkísérletünk, laboratóriumaink
infrastruktúrája, a klímaváltozásra adott gazdálkodói válaszo-
kat segítõ döntéstámogatási rendszerek fejlesztésével kapcso-

latos ismereteink, a digitalizációval, távér-
zékeléssel, bioökonómiával kapcsolatos
tapasztalataink, valamint a nemesítési és
genetikai eredményeink azonnali beve-
zetése is hozzájárulhat a jövõ kihívásaira
választ adó tudás megszerzéséhez –
mondta dr. Borovics Attila, az Erdészeti
Tudományos Intézet fõigazgatója.

A jelenleg mintegy 2800 hallgatót ok-
tató intézmény olyan unikális területe-
ken kínál diplomát adó képzést, mint a
természeti erõforrások kezelését és
megõrzését szolgáló természet- és kör-
nyezetvédelmi vagy az erdõmérnöki és
faipari mérnöki szakok, amelyek mel-
lett közgazdasági, pedagógiai, informa-
tikai és mûvészeti képzések színesítik a
magas színvonalú képzési palettát.

Forrás: SOE

A Soproni Egyetemhez csatlakozott 
az Erdészeti Tudományos Intézet


